
اخباركشور

هدیه به خوانندگان

اخبار ادبی و هنری

پای درس علی)ع(

حضرت امام خمینی)ره(: انســان تا خودش را نســازد، 
نمی تواند دیگران را بســازد و تا دیگران ســاخته نشوند، 

نمی شود که کشور ساخته شود.

صفحه 3
            سه شنبه ۱۷ بهمن ۱3۹۶

۱۹ جمادی الاول ۱۴3۹ - شماره ۲۱۸3۸

دلواپسی زنجیره ای ها به خاطر »لاتاری«
نمایندگان برخی از رسانه های زنجیره ای فیلمی که درباره مجازات قاچاقچی های 

انسان در دوبی ساخته شده است را »تهدید امنیت ملی« می دانند!
به گزارش خبرنگار کیهان، فیلم »لاتاری« ساخته جدید محمدحسین مهدویان 
به خاطر نمایش یک درام مهیج درباره غیرت، با اســتقبال و تحســین بسیاری از 
تماشــاگران در جشنواره فیلم فجر مواجه شده است. این فیلم، روایت تعقیب یک 
قاچاقچی انســان در دوبی و مجازات وی اســت. با این حــال پرداختن به چنین 

موضوعی باعث دلواپسی رسانه های اصلاح طلب شده است! 
در نشست پرسش و پاسخ فیلم »لاتاری« که یکشنبه شب در پردیس سینمایی 
ملت برگزار شد، نمایندگان رســانه های به اصطلاح اصلاح طلب، حملات تندی را 
علیه این فیلم مطرح کردند. برخی از خبرنگاران رسانه های زنجیره ای این فیلم را به 
خاطر طرح جنایاتی که علیه زنان و دختران در »دوبی« صورت می گیرد، »تهدید 
امنیت ملی« دانســتند! برخی از آنها نیز، مجازات این افراد فاسد در فیلم را توجیه 

افراطی گری و تروریسم در خارج از مرزها توصیف کردند!
به نظر می رسد که همان اتفاقی که برای فیلم سینمایی قبلی مهدویان یعنی 
»ماجرای نیمروز« افتاد و به خاطر نمایش جنایت های گروهک تروریستی منافقین 

با تخطئه برخی جریان ها مواجه شد برای فیلم »لاتاری« نیز تکرار شود.
صفار هرندی، وزیر اسبق ارشاد:

بسیاری از مفاسد عصر ما 
به جریان سرمایه داری مربوط می شود

وزیر اســبق فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: بر خلاف ظاهر خوش رنگ و لعاب 
جریان سرمایه داری، بسیاری مفاسد و مشکلات عصر امروز ما به این جریان مربوط 

می شود.
محمدحســین صفار هرندی وزیر اسبق فرهنگ و ارشاد اسلامی پس از اکران 
فیلم سینمایی »سوء تفاهم« با اشاره به موضوع این فیلم گفت: به نظر من فیلم »سوء 
تفاهم« در القای این مسئله مهم که عرصه اجتماعی واقعیت و مجاز بسیار به هم 

نزدیک شده اند، بسیار موفق بود.
وی ادامــه داد: امروز آن چیزی که فکر می کنیم و می بینیم که واقعی اســت 
ممکن اســت مجاز باشد و آن چیزی که تصور می کنیم مجازی است ممکن است 

واقعیت داشته باشد.
وزیر اســبق فرهنگ و ارشاد اســلامی با  اشاره به سبک فیلم سازی احمدرضا 
معتمدی اظهار کرد: یک قالــب ارزش گرایانه ای از دیرباز در ذهن آقای معتمدی 
بوده است که بر اساس آن، مشکلات و وقایع تلخ زمانه ما را در جریان سرمایه داری 
می بیند. زیرا بر خلاف ظاهر خوش رنگ و لعاب جریان سرمایه داری، بسیاری مفاسد 
و مشــکلات عصر امروز ما به این جریان مربوط می شــود. من در ارزیابی عملکرد 

معتمدی او را در حال طی مسیر رشد و بالندگی می بینم. 
صفار هرندی افزود: به نظر من افرادی که با نگاه کاشف از چیستی وقایع مسائل 
را دنبال می کنند، می توانند با این فیلم سینمایی ارتباط خوبی برقرار کنند. خیلی 
از فیلم ها نفوذی به عمق مســائل نمی کنند ولی کارهای معتمدی نگاه متفاوتی به 

مسائل دارد و به نظر من سینمای ما احتیاج به چنین افرادی دارد.
برترین اشعار انقلابی معرفی می شوند

جلسه داوری اشعار بخش کهن هفتمین جشنواره بین المللی شعر انقلاب برگزار 
شد.

نشســت داوری اشعار کهن هفتمین جشنواره بین المللی شعر انقلاب با حضور 
داوران این بخش برگزار شد.

در این جلسه که در موسسه فرهنگی و هنری سپهر سوره هنر حوزه هنری در 
جریان بود، تعداد ٣٩٧اثر مورد ارزیابی و قضاوت قرار گرفتند.

از میان این آثار بعد از جمع بندی داوران تعداد چهار مجموعه شعر و ۱۸ تک 
اثر انتخاب شدند. 

گفتنی است در بخش کهن هفتمین جشنواره بین المللی شعر انقلاب تعداد ۶٧ 
مجموعه شعر و ٣٣۰ تک اثر متقاضی حضور در این رویداد شعر و ادبیات مربوط به 

انقلاب و مفاهیم مرتبط با آن بودند.
فریبا یوسفي، محمدکاظم کاظمي و ظهیر توکلي اعضای هیئت داوران بخش 
شعر کهن هفتمین جشنواره بین المللی شعر انقلاب حوزه هنری را تشکیل می دهند. 

این رویداد همزمان با هفته هنر انقلاب در فروردین ٩٧ برگزار می شود.
جانشین سپاه صاحب الزمان)عج( خبر داد:

دستگیری خبرنگار رادیو فردا در اصفهان
جانشین فرماندهی ســپاه صاحب الزمان)عج( اســتان اصفهان از دستگیری 

خبرنگار رادیو فردا خبر داد.
به گزارش فارس از اصفهان، ســردار مجتبی فدا در گرامیداشت دهه فجر در 

مسجد چهارسوق، اظهار کرد: 
در روز اول تجمعات دی ماه خبرنگار رادیو فردا که از رســانه های بیگانه بود را 

در اصفهان دستگیر کردیم.
وی یادآوری کرد: امروز شبکه های ماهواره ای و رسانه های خارجی قصد دارند 
تا کانون خانواده ها را از هم بپاشند و انحطاط دانشگاه ها و دانشجوها دومین هدف 
دشمن بود و امروز دشمن طلبکار است که برای چه دانشجویان و دانش آموزان را به 

مناطق عملیاتی و گلستان شهدا می بریم.
فدا تصریح کرد: از آنجایی که جامعه ما از مکتب عاشــورا الگو می گیرد، شیعه 

توانسته هر روز قوی تر شود و این نتیجه خون شهدا است.
شاعر اهل بیت )ع( جمهوری آذربایجان 

درگذشت
مرحوم ســید آقــا رحیم بخشــی اف، از شــاعران اهل بیــت)ع( و پیر غلام 
 حســینی جمهوری آذربایجان پس از تحمل درد و رنج بیماري، چشــم از جهان 

فرو بست.
مرحوم سید آقا رحیم بخشی اف، از شاعران اهل بیت)ع( جمهوری آذربایجان 
که در اواخر شهریورماه امسال به عنوان پیر غلام حسینی از جمهوری آذربایجان در 
پانزدهمین اجلاس بین المللی تجلیل از پیرغلامان حسینی حضور داشت، شامگاه 

روز جمعه ۱٣ بهمن ماه پس از سال ها درد و رنج بیماری، به دیار باقی شتافت.
سیدآقا رحیم بخشی اف متولد ۱٩5٩ از شهر باکو بود. وی در خانواده ای روحانی 
و مذهبی پا به عرصه دنیا گذاشــت و از بدو جوانی از مکتب عاشورا تأثیر گرفت و 
همراه با خانواده و هم عقیده های خود در همان دوران خفقان کمونیستی علیرغم 
ممنوعیت برگزاری مراسم عاشورا و تاسوعا، این آیین ها را به نحو شایسته ای برگزار 

می کردند.
وی همچنین حدود 4۰ ســال در مدح حضرت امام حســین)ع( در قالب های 
غزل و مثنوی شــعر گفته و بیش از ۱۰۰۰ بیت شــعر در رابطه با امام حسین)ع( 
سروده است. وي در بیشتر شهرها و مساجد در جمهوری آذربایجان و شهر باکو در 
مدح امام حسین)ع( شعرسرایی کرده و عطر و بوی حسینی را در جا به جای این 

سرزمین آکنده کرده است.
آن مرحوم در جمهوری آذربایجان به شــاعر امام حســین)ع( مشهور بوده و 
تعدادی از  اشــعار وی در برخی از روزنامه ها به چاپ رســیده است. وی همچنین 

مجموعه  اشعار اهل بیت)ع( خود را با تأکید بر واقعه کربلا نیز به چاپ می رساند.
ســیدآقا رحیم علی رغم اینکه از سال 2۰۱2 درگیر بیماری سرطان بوده و 4۸ 
بار شــیمی درمانی کرد، لکن عشق به اهل بیت)ع( و امام حسین)ع( وی را از پای 

نینداخت و همچنان در این راه قدم برمي داشت.
رایزنی فرهنگی جمهوری اســلامی ایران در باکو این ضایعه را به دوستداران 
اهل بیت )ع( خصوصا مردم و دینداران جمهوری آذربایجان تسلیت عرض می کند.

اصلا موضوع چیست؟!
سعید مستغاثی

معمولا جشنواره های فیلم که به نام شهر یا مکانی منتسب نبوده و با موضوع 
خاصی نامیده می شــوند مانند جشنواره فیلم های هراس، علاوه  بر اینکه موضوع 
یاد شده به عنوان سرمشق در تمامی گزینش ها و انتخاب ها و برگزیده ها در نظر 
گرفته می شود، در هر سال نیز متناسب با آن موضوع، تم یا درونمایه ویژه ای مربوط 
به مســائل مبتلابه روز برای فیلم های انتخابی درنظر می گیرند. این خصوصیت 
حتی درباره جشنواره های غیرموضوعی منتسب به شهر یا مکان خاص هم معمولا 
رعایت می شود. مثلا دو سال پیش موضوع اصلی جشنواره فیلم لندن درباره زنان 
بود یا سال گذشته موضوع اصلی جشنواره فیلم کن به معضل مبتلابه روز غرب 
یعنی تعرضات جنسی اختصاص داشت و حتی جوایز اسکار نیز با آن گستردگی 
و وسعت انتخاب فیلم و داوری و... همه ساله براساس درونمایه و تم خاصی که به 

مسائل روز بستگی دارد، به برگزیدگانش جایزه می دهد.
اما متاسفانه جشنواره فیلم فجر نه تنها با موضوع منتسب به آن یعنی»فجر 
انقلاب اسلامی« کاری ندارد بلکه حتی بنابر مسائل روز نیز تم یا درونمایه ای برای 
دوره های خود انتخاب نکرده و باری به هر جهت هرآنچه به دســت می آید را در 
سبد مسابقه اش می گنجاند! از سوژه های به شدت دستمالی شده تاریخ گذشته تا 
موضوعاتی که اساسا معضل جوامع غربی است تا قصه های تکراری بی خاصیت تا 

فیلم دفاع مقدس و ضد دفاع مقدس و... 
یعنی نه تنها ســینمای ایران بلکه جشنواره مزین به نام مبارک فجر انقلاب 
اســلامی نیز بی خیال آن است که امروز در این کشور چه می گذرد و ملت ایران 

در چه حال و روزگاری به سر می برند، در هر صورت ساز خودش را می زند!
»چهارراه استانبول«

ضایع کردن یک فاجعه ملی
اینکه سینمای ایران تقریبا در سالگرد یک واقعه یا حادثه مهم به آن بپردازد، 
اتفاقی غریب اســت که به جز یک مورد، تقریبا در این ســینما سابقه ندارد. ولی 
فیلم »چهارراه استانبول« در نگاه اول سعی کرده چنین تابویی را بشکند که حتی 
اگر از ماجرای آتش ســوزی ســاختمان پلاسکو به عنوان بستری برای درام خود 
استفاده می کرد، تا همین جا هم می توانست کار قابل تاملی تلقی شود. اما وقتی 
فیلم بر پرده نقش می بندد و حدود ۱۰۰ دقیقه با اثری مواجه می شویم که قصه 
اصلی اش یک طرف است و صحنه هایی از حادثه پلاسکو در طرف دیگر، آن وقت 
متوجه می شویم که فیلمساز علاوه  بر سوءاستفاده از فاجعه یاد شده، اساسا سوژه 

آن را ضایع کرده و به هدر داده است! 
شاید اگر ماجرا با صحنه سوختن پلاسکو و تصور حبس شدن شخصیت های 
اصلی فیلم در زیرزمین آن و اجتماع وابســتگان آنها در مقابل محل حادثه تمام 
می شــد، باز هم مسئله قابل اغماض بود و اثر لازم از یادآوری فاجعه پلاسکو )با 
کمک جلوه های ویژه نسبتا قابل قبول( را بر مخاطب می گذاشت. اما ادامه قصه و 
یک سوم انتهایی فیلم در واقع همه بافته های کارگردان را پنبه کرده و هر آنچه تا 
آنجا تلاش کرده بسازد را به کل تخریب می کند. از اینجاست که حتی صحنه های 
پلاسکو با تکرار بیش از حد، جلوه های ویژه اش را لو داده و آن شعارهای گل درشت 
و بازی غلو آمیز مهدی پاکدل )که در نقش سرپرســت آتش نشان ها ظاهر شده( 
به تصاویری مزاحم بدل می شود و دریافت اینکه آن کاراکترهای اصلی نیز همه 
را سر کار گذاشته اند، در واقع به قول آلفرد هیچکاک همه پتانسیل تعلیق را در 
تماشــاگر به باد می دهد. و به اینها اضافه کنید شعارهایی که درباره تولید ملی و 
یا علیه شهردار سابق داده می شود که فیلم را اساسا از قالب فیلم به یک میتینگ 
سیاســی بدل می سازد! در آخر تماشــاگر می ماند که خب! حالا که چی؟! از آن 
همه تعقیب و  گریز و قمار و زد و خورد و تصاویر یک مشــت آدم درب و داغان 

مال باخته بیچاره چه موضوعی قرار است مطرح شود؟!
»بانو قدس ایران«

مستند یا خیالات و اوهام؟
اینکــه واقعا فیلم »بانــو قدس ایران« تا چه حد مســتند بوده و تا چه حد 
چینش های خیالات و بافته های فیلمســاز را دربرگرفته، پرسشــی اســت که با 
تماشــای فیلم به سمت وجه دوم سنگینی می کند. مصطفی رزاق کریمی ظاهرا 
قرار بوده با استفاده از اسناد و گفت و گوهای شفاهی روایتی از زندگی همسر امام 
خمینی )رحمه الله علیه( را جلوی دوربین ببرد و در این مسیر از مخزن و آرشیو 
غنی موسســه تهیه کننده فیلم یعنی »عروج فیلم« وابسته به »موسسه حفظ و 
نشــر آثار امام خمینی« بهره مند بوده است. اما متاسفانه موسسه فوق که پیش 
از این هم در ساخت فیلم »فرزند صبح« درباره زندگی خود حضرت امام، بدون 
اســتفاده از اســناد معتبر و تنها با تکیه بر اوهام به تحریف زندگی امام پرداخته 
بود، این بار نیز گویا اســناد معتبری در اختیار ســازنده فیلم »بانو قدس ایران« 
قرار نداده است. مثل یکی از کتاب های سال های اخیر این موسسه درباره همسر 
امام به نام »یک قرن زندگی پرماجرا« که حتی در عنوان کتاب نیز ذکر شده بود 

براساس »خاطرات و خیال«!
در فیلم »بانو قدس ایران« به جز ذکر خاطرات برخی نزدیکان همسر امام که 
به طرز ناشیانه ای توسط کارگردان دستچین شده، نریشنی ظاهرا شاعرانه وجود 
دارد که وانمود می شــود از خاطرات مرحومه خدیجه ثقفی گرفته شــده ولی در 
ادامه مشخص می شود، برای نریشن و گفتار یاد شده، هیچ سندی وجود نداشته 
و آن هم براساس خیالات و اوهام به رشته تحریر درآمده و حتی از سخنرانی های 
امام، اساس و محور حرف ها حذف شده و جملاتی گزینش می شود که بیشتر به 
ســلائق وادادگان امروز انقلاب شبیه است! اینچنین در فیلم به اصطلاح مستند 
یاد شــده، شخصیت همسر امام کاملا در مقابل امام و متضاد و مخالف با ایشان 
نمایانده می شود به گونه ای که حتی این تصور برای تماشاگر بی اطلاع پیش می آید 

که امام چه ظلمی در حق همسرشان روا داشته اند! 
این درحالی اســت که حتی روایت نزدیکان امام و از جمله برخی  اشخاصی 
که در فیلم یاد شــده مورد مصاحبه قرار گرفته اند و البته نوشته ها و مکتوبات و 
حتی نامه های امام و همسرشان، حکایت از همراهی و همگامی بانو خدیجه ثقفی 
با امام در تمام مراحل مبارزه دارد. اما جناب فیلمساز فارغ از تمامی واقعیات یاد 
شده و البته برخلاف ساختار یک مستند تلاش دارد تا به مخاطبش حقنه کند که 
بانو قدس ایران فقط از طبقه  اشراف و عاشق تهران بوده، زبان فرانسه می دانسته 
و با روحانیت و قم و نجف هم به شدت مخالف بوده است! تقریبا در سرتاسر فیلم 
بارها و بارها سعی شده تا از زبان های مختلف و به روایت های گوناگون این دو سه 
موضوع به تماشاگر شیرفهم شود تا جایی که فیلم مستند یاد شده به یک فیلم 
تبلیغاتی شبیه می شود و در مقابل این القای زورکی، بسیاری از اسناد و لحظات 

و روزگار بانو قدس ایران مغفول می ماند. 
»لاتاری«

 Taken از قیصر تا
فیلم »لاتاری« می توانســت در ادامه آثار قبلی محمدحسین مهدویان تلقی 
شده و همان نگاه انقلابی و مردمی را پیش ببرد اگر نیمه اول آن حذف یا نهایتا به 
یک مقدمه ۱۰-۱5 دقیقه ای تبدیل می شد. اما فیلم »لاتاری« آشکارا دو فیلم به 
نظر می رسد یعنی در واقع تا دقیقه ٧5 یک داستان روایت می شود با چند حالت 
دراماتیک و از دقیقه ٧5 که تماشاگر می رود تا به خیال اواخر فیلم روی صندلی 
خود نیم خیز شود، با کشیده شدن ماجرا به دبی، تازه فیلم اصلی شروع می شود! 
فیلم با تیپ هایی عشق آمریکا به سبک و سیاق فیلم »ممل آمریکایی« آغاز 
شده و سپس به ورطه عشق های ناکام دختر پسری دهه 5۰ مانند فیلم های فرزان 
دلجو از جمله »ماهی ها در خاک می میرند« و »شب غریبان« و »یاران« می رسد 
تا وقتی که دختر خودکشی کرده و برادرش نیز عاجز از انتقام است و حالا پسر 
ناکام به سبک و سیاق »قیصر« وارد ماجرا شده که این قیصربازی با حضور چاقوی 

دسته زنجانی تا خود دبی نیز امتداد می یابد! 
Taken اما نیمه دوم یعنی از همان دقیقه ٧5 اگرچه فضای فیلم شبیه فیلم

و یا فیلم و سریال Human Trafficking می شود اما به هرحال موضوع اصلی 
شــروع شــده و تازه تماشاگر متوجه می گردد که قضیه از چه قرار است! موضوع 
دخترانی که برای کار یا مدلینگ و مانند آن در دام باندهای مافیایی قاچاق انسان 
افتاده و به کشورهای عربی جنوب خلیج فارس فرستاده شده و در آخر یا طعمه 
شیوخ پولدار عرب و حرمسرای آنها شده و یا به فساد و فحشا کشیده می شوند. 
آنچه در فیلم مســتند »پول و پورن« نیز با اســتفاده از تصاویر و شخصیت های 

واقعی، روایت شده بود.
به هرحال تا همین جا هم می توان از احســاس مسئولیت و تعهد فیلمساز و 
تهیه کننده آن، تقدیر کرد. حضور انقلابیون باسابقه که در دو فیلم قبلی مهدویان 
نیز پیشــگام جنگ با صدام و منافقین دیده شــده بودند، این بار و در دهه ٩۰ با 
نمایــش تصویری جذاب و قوی از آنان در جبهــه ای دیگر و در مقابله و نبرد با 
قاچاق و به فساد کشاندن دختران ایرانی می تواند ادای دین سینمای ایران به این 

سربازان دیرین انقلاب تلقی شود. 

سی و ششمین جشنواره فیلم فجر – 3

پرهیز از رفاقت با منحرفین
امــام علی )ع( در نامــه ای به حارث همدانی: »از رفاقت 
با کسانی که افکارشان خطا و اعمالشان ناپسند است پرهیز 
کن، چرا که آدمی به رویه و روش دوستش خو می گیرد و به 

افکار و اعمال وی معتاد می شود«
نهج البلاغه- نامه۶۹

سخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به سوالی پیرامون 
اظهارات وزیر نفت که گفته بود »شک نکنید در مسائل 
بانکی هنوز تحریم هستیم ولی ربطی به برجام ندارد« گفت: 

در این ارتباط از آقای زنگنه سوال کنید!
دیروز نشست خبری بهرام قاسمی، سخنگوی وزارت خارجه 
برگزار شــد. در بخشی از این نشســت از قاسمی پرسیده شد: 
»آقای زنگنه وزیر نفت روز یکشنبه در نشست مطبوعاتی خود با 
خبرنگاران اعلام کرده اند که برای بازگرداندن پول ناشی از فروش 
نفت، برخی از بانک ها همچنان تحریم هستند و البته این تحریم 
ربطی به برجام ندارد، حال ســوال این است که مگر نباید طبق 
برجام تحریم های بانکی لغو می شــد؟ چرا آقای زنگنه می گوید 

برخی از تحریم های بانکی ربطی به برجام ندارد؟
 ســخنگوی وزارت خارجه در پاسخ گفت: »در این ارتباط 
از آقای زنگنه ســوال کنید تا در مــورد آنچه که مطرح کردند 

توضیحات لازم را بدهند.«
وی با بیان اینکه آنچه که آقای زنگنه گفتند درست است و 
من صحبتی در این زمینه ندارم از خبرنگار سوال کننده خواست 
که جزئیات بیشــتری در ارتباط با ایــن موضوع را از خود وزیر 

نفت جویا شود.
سوال مورد استناد، پرسشی است که خبرنگار کیهان از وزیر 
نفت پرســیده بود و ماحصل آن در شماره روز گذشته با عنوان 
»زنگنه: شک نکنید در مسائل بانکی هنوز تحریم هستیم ولی 
ربطی به برجام ندارد!« منتشــر شــد. در این گزارش آمده بود: 
»بیژن زنگنه روز یکشــنبه در یک نشست خبری در پاسخ به 
سؤال خبرنگار کیهان، درباره اینکه مگر قرار نبود مشکل نقل و 
انتقال پول در برخی کشورها از جمله چین و کره بعد از برجام 
حل شود و یا اینکه دو سال فرصت کمی برای تحقق این موضوع 

بوده اســت؟ پاسخ داد: مشکل این پول ها ربطی به برجام ندارد. 
اینها مربوط به تحریم ها یا اقدامات محدودکننده آمریکاست!«

همچنین قاسمی در پاسخ به سوال خبرنگاری مبنی بر اینکه 
آیا تاکنون کشورهای اروپایی به صورت صریح از ایران درخواست 
مذاکره در ارتباط با مسائل موشکی را داشته اند، با توجه به اینکه 
آمریکایی ها در این زمینه تاکنون اظهارنظرهای مختلفی داشتند، 
گفت: »آنچه که مسلم است این است که آمریکایی ها از رابطه ایران 
با کشورهای منطقه و همچنین اتحادیه اروپا به عنوان بخشی از 
کشورهای دنیا ناراضی هستند و تلاش دارند که با اعمال فشار با 

سایر کشورها، آنها را در جهت منافع خود سوق دهند.«

وی با اشاره به روابط کنونی ایران و اتحادیه اروپا و با اعتقاد 
بر اینکه این روابط از استحکام خوبی برخوردار است و در جهت 
منطقی ادامه دارد، خطاب به خبرنگار ســوال کننده، گفت: »در 
خصوص موضوعی که مطرح کردید ما چیزی را رســما از سوی 
اتحادیه اروپا با توجه به تماس هایی که با آنها داشــتیم دریافت 
نکردیــم. ما در تماس ها و گفت وگوهای خود با مقامات اتحادیه 
اروپا دیدگاه های خود را بیان کرده و بیان می کنیم و نگاه آنها را 

نیز نسبت به مسائل می شنویم.«
سخنگوی وزارت خارجه افزود: »آنچه برای ما مهم و حیاتی 
است سیاست های رسمی کشورهای عضو این اتحادیه است و نه 

آنچه که در برخی از رسانه های غربی مطرح می شود.«
در این نشست از سخنگوی وزارت خارجه پرسیده شد: طبق 
اخبار منتشر شده سه کشور اروپایی با تشکیل کارگروه مشترک 
با آمریکا برای اصلاح و یا اضافه کردن موادی به برجام موافقت 
کرده اند و آیا ایران از این موضوع اطلاعی دارد و کشورهای اروپایی 

در این زمینه با ایران صحبت کرده اند؟
وی در پاسخ گفت: »فکر می کنم فرض شما از ابتدا اشتباه 
است و ما چنین سخن و کلامی را به صورت رسمی از سه کشور 
اروپایی دریافت نکرده ایم و فکر می کنیم که باز هم آمریکایی ها 
بر اساس عادت غلط و دیرینه خود رویاهایشان را از زبان دیگران 
بیان می کنند. ما هیچ اطلاعی از این کارگروه که شــما اشــاره 
کردید نداریم و خبری در این ارتباط از ســوی اتحادیه اروپا به 

ما داده نشده است.«
سوال دیگری که از قاسمی پرسیده شد به این شرح بود که 
»رئیس جمهور فرانسه برای سفر به ایران شرط هایی را گذاشته اند 
از جمله اینکه با مقام معظم رهبری دیدار داشته باشد و یا اینکه 
ایران با آمریکا ارتباط برقرار کند و... آیا شما چنین موضوعی را 

تایید می کنید؟« 
سخنگوی وزارت خارجه در پاسخ ضمن تاکید بر این نکته 
که معلوم اســت که چنین موضوعــی را تایید نمی کنم، افزود: 
»جمهوری اسلامی ایران شرط پذیر نیست و فرانسه نیز علیرغم 
تمام همکاری هایی که بین دو کشــور وجود دارد، در شرایطی 

نیست که بخواهد شروطی را برای ایران تعیین کند.«
وی افزود: »روسای دولی که به ایران می آیند بر اساس یک 
امر پذیرفته شــده با مقام معظــم رهبری دیدار می کنند و این 
در پروتکل اســت و اینکه عــده ای آن را به گونه ای دیگر تعبیر 

کرده اند، اشتباه است.«

پول نفت به کشور بازنمی گردد؟
وزارت خارجه: از زنگنه بپرسید!

با حضور مقامات عالی رتبه نظامی خط تولید انبوه 
پهپاد مهاجر ۶ مسلح به بمب های هوشمند قائم افتتاح شد.

دیروز در پنجمین روز از دهه مبارک فجر خط تولید انبوه 
پهپاد تاکتیکی مهاجر ۶ مجهز به بمب هوشمند نقطه زن قائم 
با حضور وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح و فرمانده نیروی 

زمینی سپاه افتتاح شد.
امیر ســرتیپ حاتمی در این مراسم با تبریک ایام الله دهه 
فجر و چهلمین سالگرد پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی اظهار 
داشــت: پیروزی انقلاب اسلامی تحت رهبری امام خمینی)ره( 
و در ادامــه هدایت های حکیمانه خلف صالحش امام خامنه ای 
عزیز )مدظله العالی( منشأ تحولات عظیم و تاریخ ساز در منطقه 
و جهان شــد و امروز با گذشت 4۰ ســال از انفجار نور و وقوع 
معجزه قرن،  شاهد توفیقات روزافزون نظام جمهوری اسلامی 
ایــران در عرصه های گوناگون به ویژه حوزه اقتدارآفرین صنعت 
دفاعی هستیم. وی با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران با وجود 
تحریم های همه جانبه دشمنان به توان دفاعی چشمگیری رسیده 
اســت، افزود: همزمان با پنجمین روز از دهه مبارک فجر و در 
طلیعه ورود به چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی شاهد 
رونمایی از پهپاد تاکتیکی مهاجر ۶ مجهز به بمب هوشمند نقطه 
زن قائم به عنوان یکی از دستاوردهای مهم صنعت دفاعی هستیم.
وی بــا بیان اینکه این پهپاد قادر اســت انــواع متنوعی از 
محموله های مراقبت، شناســایی و رزمی را حمل کند، تصریح 
کرد: استفاده از پهپاد مهاجر ۶ امکان دیده بانی هوایی طولانی 

مــدت و انهدام اهداف در زمان ها و مکان های مختلف را با دقت 
بالا فراهم می کند. وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح از دیگر 
توانمندی های این پهپاد را ارســال اطلاعات به هنگام، در روز و 
شب به مراکز فرماندهی و کنترل و فراهم کردن اشراف گسترده 
اطلاعاتی بر محیط عملیات عنوان کرد و ادامه داد: پهپاد مهاجر 

۶ توانایی فرود و برخاست در باند پروازی کوتاه را دارد.
امیر حاتمی با بیان اینکه فرود و برخاست خودکار و استفاده 
از زیرســامانه های الکترواویونیکی هوشمند بومی در طراحی و 
ساخت پهپاد مهاجر ۶ آن را در رده پهپادهای کارآمد و تراز اول 

دنیا قرار داده است، تصریح کرد: پهپاد تاکتیکی مهاجر ۶ مبتنی 
براصل انعطاف و توسعه پذیری، توسط متخصصان سازمان صنایع 
هوایی وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح طراحی شده تا در 

عملیات های مختلف و محیط ها و شرایط متغیر، کارآمد باشد.
وی خاطرنشان کرد: پهپاد مهاجر ۶ مجهز به بمب هوشمند 
نقطه زن قائم با انواع جست وجوگرهای الکترواپتیکی و انواع سر 
جنگی که توسط آن، پهپاد می تواند هدف را شناسایی، رهگیری 

و منهدم کند.
وزیر دفاع تاکید کرد: بمب هوشمند نقطه زن قائم با قابلیت 

درگیری بــا انواع هدف های ثابت و متحرک در هر ســاعت از 
شبانه روز قابلیت نفوذ در انواع استحکامات و اهداف مهم را دارد.
وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح در پایان با تبریک این 
دستاورد بسیار مهم و ارزشمند به محضر مقام معظم فرماندهی 
کل قوا، نیروهای مســلح و ملت رشید ایران افزود: وزارت دفاع 
در ســایه تدابیر و فرامین حکیمانه فرماندهی معظم کل قوا در 
حوزه دفاعی با رویکرد اقتصاد مقاومتی، استحکام بخش و پشتوانه 
قدرتمندی برای نیروهای مسلح، توان دفاعی و اقتدار ملی ایران 

اسلامی به شمار می رود.

باحضور وزیر دفاع و فرمانده نیروی زمینی سپاه انجام شد

افتتاح خط تولید انبوه پهپاد مهاجر۶ مسلح به بمب های هوشمند قائم

رئیس ستاد اجرایی فرمان امام )ره( با بیان اینکه 
تامین معیشــت و ایجاد اشــتغال یکی از بزرگترین 
مشکلات کشور است، گفت: ناکارآمدی بعضی از افراد 
نباید به پای نظام مقدس جمهوری اســلامی نوشته 

شود.
به گزارش خبرنگار کیهان، محمد مخبر دزفولی در آیین 
امضای تفاهم نامه ســاخت هزار مدرسه دوم بنیاد برکت در 
نقاط محروم کشور،گفت: بنیاد برکت با سرمایه گذاری ٧۰۰ 
میلیارد تومان پیش از این هزار مدرســه در نقاط محروم ٣۱ 

استان کشور ساخته و تحویل داده است.
مخبر افزود: امروز روز بزرگی برای بنیاد برکت است و بر 
مبنای امضای تفاهم نامه ساخت هزار مدرسه دوم بنیاد برکت 
و با هماهنگی ســازمان نوسازی، توســعه و تجهیز مدارس، 
هزار مدرســه دیگر بنیاد برکت تا پایان سال ۱4۰۰ شمسی 
در مناطق کمتر توسعه یافته کشــور مورد بهره برداری قرار 

می گیرد.

وی ادامه داد: امروز مدرسه سازی بخشی از فعالیت های 
ستاد است و تا کنون ٣۶۰ هزار فرصت شغلی ایجاد کرده ایم.
رئیس ســتاد اجرایی فرمان امام)ره( با بیان اینکه تأمین 
معیشت و ایجاد شغل یکی از بزرگترین دغدغه ها و مشکلات 
کشور است، تأکید کرد: امروز ناکارآمدی بعضی افراد نباید به 

پای نظام مقدس جمهوری اسلامی نوشته شود.
مخبر اظهار داشت: بحث اشتغال همه را آزار می دهد و 
با توجه به این همه امکانات و منابع خدادادی بایستی تمامی 
مشکلات به ویژه موضوع اشــتغال در جامعه برطرف شود و 
اگر رســانه ها مسائل و مشکلات کشور را به دقت بیان کنند 

دیگر هیچ مسئولی نمی تواند پایش را کج بگذارد.
گفتنــی اســت تفاهم نامــه  ســاخت دومیــن پروژه 
هــزار مدرســه ای بنیــاد برکــت بــه امضــای محمــد 
مخبــر  رئیس  ســتاد اجرایــی فرمان حضــرت امام)ره( 
 و  ســید محمــد بطحایــی  وزیــر آمــوزش و پــرورش 

رسید.

تأکید رئیس ستاد اجرایی فرمان امام )ره( بر حل معضل بیکاری در جامعه

اگر رسانه ها مشکلات کشور را به دقت بیان کنند، هیچ مسئولی پایش را کج نمی گذارد

رامهرمز- خبرنگار کیهان:
فقط یک نیم نگاه به مســیری که نزدیک به چهل 
سال گذشته طی کرده ایم و مقایسه نقطه آغاز با نقطه ای 
که امروز در آن ایســتاده ایم به وضوح نشان می دهد 
پیش بینی امام راحلمان در حال تحقق است که می فرمود 
من با اطمینان می گویم که انقلاب اســلامی سنگرهای 
کلیــدی جهان را یکی پس از دیگری فتح خواهد کرد. 
امروز آمریکا را از عقبه های استراتژیکی که در اختیار 
داشت بیرون کرده ایم و غرب آسیا که آمریکا و متحدانش 
برای آن خواب خاورمیانه بزرگ را دیده بودند با انقلاب 

همراه ساخته ایم.
حسین شــریعتمداری، مدیرمسئول کیهان یکشنبه شب 
در نشست گفتمانی مردم رامهرمز که در مسجد امام)ره( این 
شهرستان و با موضوع دستاوردهای انقلاب اسلامی تشکیل شده 
بود به مقایســه شرایط ایران در دو مقطع قبل و بعد از انقلاب 
پرداخت و با ارائه آماری که برگرفته از اســناد رژیم آمریکایی 
شاه بود، گفت: مسئولان کشور از نخست وزیر تا وزرای کابینه 
و نمایندگان مجلس را سفارتخانه های آمریکا و انگلیس تعیین 
می کردند و حتی ساواک تحت نظارت موساد که با عنوان شاخه 

زیتون در ایران حضور داشت، اداره می شد. روزی شش میلیون 
بشکه نفت صادر می کردیم ولی کشور به ویرانه شبیه بود. بیش 
از 5٧ درصد مردم از ســواد خواندن و نوشتن محروم بودند و 
امــروزه یک پنجم جمعیت ۸۰ میلیونــی ایران از تحصیلات 
عالی برخوردارند و این جدای از ده ها میلیون نفری اســت که 
در دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی به تحصیل  اشتغال دارند. از 
ســربازان ایرانی در جنگ ظفار که هیچ ربطی به ما نداشت به 
عنوان پیشمرگ استفاده می کردند تا آنجا که تلفات نیروهای 
ایرانی ٣۰ برابر نیروهای انگلیسی و ٣ برابر نیروهای عمان بود.

شریعتمداری در بخش دیگری از سخنان خود گفت: اگر 
جمهوری اسلامی ایران عرصه را بر قدرت های استکباری تنگ 
نکــرده و به یک قدرت برتر منطقه تبدیل نشــده بود، اینهمه 
سراســیمگی آمریکا و متحدانش معنی نداشت و اساسا هجوم 
همه جانبه قدرت های بزرگ و کوچــک برای مهار نفوذ ایران 

نشانه قدرت روزافزون ماست.
وی در ادامه گفت: یکی از ترفندهای دشمنان بیرونی که 
از سوی دنباله های داخلی آنها نیز دنبال می شود، آن است که 
مردم ندانند در چه نقطه ای ایستاده اند و می کوشند آینده را در 
نگاه ملت تیره و تار قلمداد کنند! وی اظهار داشت: آنها از یک سو 

ایــن توهم را القاء می کنند که ادامه روال انقلابی با مخاطراتی 
همراه است و در همان حال دست کشیدن از آموزه های اسلام 

و انقلاب را به عنوان راهکار خروج از آن آدرس می دهند. 
مدیرمسئول کیهان توضیح داد که القای توهم سایه جنگ 
از همین نوع اســت. دشمن بیرونی و دنباله های داخلی آنها از 
طریق رسانه هایی که در اختیار دارند و با مدیریت فضای مجازی، 
ملت را از ســایه جنگ می ترسانند و در همان حال سازش با 
آمریکا، توقف صنایع موشکی، دست کشیدن از حمایت جبهه 
مقاومت، تاراج تاسیسات هسته ای و در یک کلمه بازگشت به 
دوران فلاکت بار و فقرزده رژیم گذشــته را آدرس می دهند. از 
ایــن ترفند در انتخابات اخیــر هم بهره گرفتند و این توهم را 
منتشر کردند که اگر فلان جریان انتخاب نشود باید در انتظار 

حمله نظامی آمریکا بود!
شــریعتمداری در باره گزینه نظامی که آمریکا و برخی از 
جریانات سیاسی داخلی سعی در ترساندن مردم از آن را دارند، 
گفت: آنها یک بار از این گزینه اســتفاده کرده و ناکام بوده اند. 
در جنگ تحمیلی آمریکا، شوروی سابق، فرانسه، انگلیس، رژیم 
صهیونیســتی و تقریبا تمامی کشورهای عربی غیر از سوریه و 
لیبی با همه توان به میدان آمده بودند و این در حالی بود که 

ما تازه از یک انقلاب بیرون آمده بودیم و حتی محل زاغه های 
مهمات خود را هم نمی دانستیم. مثلا توان مقابله با هواپیماهای 
عراقی که برای بمباران شــهرها می آمدند را نداشتیم. در آن 
هنگام که آمریکا و متحدانش در اوج قدرت بودند نتوانســتند 
هیچ غلطی بکنند چه رســد به امروز که ما در بلندای اقتدار 
ایستاده ایم و دشمن به مراتب از آن هنگام ضعیف تر شده است. 
شریعتمداری گفت: فقط به عنوان مثال امروزه تمام اروپا 

هم در تیررس برد موشک های ما قرار دارند.
شــریعتمداری در ادامه به نظر سنجی هایی که نه فقط از 
ســوی مراکز خودی، بلکه توســط مراکز غربی انجام شده و 
نشــان می دهد که محبوبیت سردار سلیمانی از سران هر سه 
قوه بالاتر است  اشاره کرد و گفت: سردار سلیمانی نماد انقلابی 
بودن و سرباز رهبری است و محبوبیت چشمگیر و گسترده او 
به وضوح حکایت از آن دارد که بر خلاف توهم پراکنی دشمنان، 
پایگاه انقلاب اســلامی در میان مردم بسیار گسترده و فراگیر 

و پرشتاب است.
گفتنی است این نشست به همت گروه فرهنگی راسخون و 
با حضور پرشور مردم رامهرمز، امام جمعه و شماری از مسئولان 

این شهرستان برپا شده بود.

مدیرمسئول کیهان در جمع پرشور مردم رامهرمز:

محبوبیت فراگیر سردار سلیمانی
نشانه پایگاه گسترده انقلاب در میان مردم است 

حجت الاسلام سیدعلی خمینی با بیان اینکه نباید 
به قدرت های جهانی وابسته باشیم اظهار داشت : با یک 
نگاه ساده می بینیم همه کشورهایی که به آمریکا وابسته 

بودند زودتر از بین رفتند.
به گزارش فارس، حجت الاسلام سیدعلی خمینی مدرس 
حــوزه علمیه قم در ویژه برنامه آغاز چهلمین ســال پیروزی 
انقلاب اسلامی ایران که با عنوان »بوی نسل شقایق پیچیده« 
در دانشــگاه امام صادق)ع( برگزار شد گفت: غفلت از مظاهر 
مدنیــت ما را به مظاهر جاهلیت برمی گرداند و اگر توجهی به 
مدنیت پیامبر)ص( نداشته باشیم می بینیم که مظاهر جاهلیت 

تمام دنیا را فرا می گیرد.
وی ادامه داد: مهم ترین اقدام پیامبر )ص( این بود که موفق 
شد در یک جامعه ای که مظاهر جاهلیت در حد بسیار بالایی 
نمایان بود دولتی تشکیل دهد که مدنیت در اوج آن قرار داشت.
حجت الاســلام ســیدعلی خمینی افزود: در طول زمان 

جامعه  ای عقب افتاده تر از عرب جاهلی نداشــتیم و بسیاری از 
 اشعاری که برای آن زمان عنوان می کنند به آن برهه تاریخی 
اختصاص ندارد، اما پیامبر از دل این اعراب جاهلی حجاز دولتی 
تشکیل داد که برای ســال های سال جوامع دیگر از آثار این 

تمدن جدید بهره می بردند.
این مدرس حوزه علمیه قم گفت: اعراب حجاز معتقد بودند 
عزت و کرامت هر انســانی به میزان ثروت او بستگی دارد، اما 
پیامبر فرمودند عزت مال خداست و ملاک، تقوای انسان است 
نه قدرت و ثروت، این یعنی ما نباید به قدرت های جهانی وابسته 
باشیم. با یک نگاه ساده می بینیم همه کشورهایی که به آمریکا 

وابسته بودند زودتر از بین رفتند.
سیدعلی خمینی یادآور شد: حقوق بشری که امروز غرب 
به آن رســیده بسیار خوب است اما برای خودشان نه برای ما 
چون نمی توان در مقابل زورگویی آنها مخالفت کرد و اگر هم 
شکایتی داشته باشیم سازمان ملل حمایت مناسبی از ما ندارد.

حجت الاسلام سیدعلی خمینی در دانشگاه امام صادق)ع(:

آنها كه به آمریکا وابسته شدند زودتر از بین رفتند

جلوگیری از ورود فردی با سلاح سرد
به نهاد ریاست جمهوری 

معاون امنیتی استانداری تهران گفت: فردی به حالت 
کفن پوش در تلاش بود از گیت های نهاد ریاست  جمهوری 

بگذرد که با اخطار نیروهای حفاظت نهاد مواجه شد.
محســن همدانی، معاون امنیتی اســتانداری تهران در گفت 
وگو بــا فارس درخصوص جزئیــات تیرانــدازی در اطراف نهاد 
ریاست جمهوری، اظهار داشت: فردی به حالت کفن پوش در تلاش 
بود از گیت های نهاد ریاست جمهوری بگذرد که با اخطار نیروهای 

حفاظت نهاد مواجه شد.
وی تصریــح  کرد: با تیرانــدازی مأموران حفاظت این فرد که 
ســلاح سرد داشت، از ادامه مسیر باز می ماند و مصدوم می شود. 

در تلاشیم تا هویت فرد مصدوم و علت اقدام او را جویا شویم.


